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سونیتا سراب پور

 تا به حال معاونت علمی فناوری بیشتر درمورد دانش بنیان ها صحبت   �
کرده و تمرکزش روی رشــد و توســعه این بخش بوده، اما بخش دیگری 
از اکوسیستم اقتصاد دیجیتال را شرکت های استارتاپی تشکیل می دهند 
و اگر معاونت علمی به این بخش هم توجه کرده، فقط اســتارتاپ های 
بزرگ مورد تمرکز بودند. از شــروع به کار شما در معاونت بیش از هشت 
مــاه می گذرد، چه برنامه مشــخصی برای اســتارتاپ ها و شــکل گیری 

استارتاپ های جدید در نظر گرفته اید؟
استارتاپ های بزرگ هم مانند فرزندان بالغ معاونت علمی یا اکوسیستم 
دانش بنیان هستند. کماکان باید حمایت هایمان را از آنها داشته باشیم که 
در ادامه به آن اشاره می کنم، اما استارتاپ کوچک چگونه شکل می گیرد و 
چرا کمتر به آن توجه شده است؟ ما یک چشمه داریم؛ دانشگاه های ما و 
شبکه جوان ما باعث شگل گیری استارتاپ های کوچک می شود. یعنی باید 
کاری کنیم که دانشجویان، افراد نخبه  یا کارآفرین مان ایده داشته باشند و 
بعد آن ایده کوچک به استارتاپ کوچک تبدیل شود و از آن حمایت کنیم. 
در سیاست اول سعی کردیم دانشــگاه را تقویت کنیم؛ سیاستی که برای 
مدت طولانی اســت در کشور پیگیری نشده است. طرحی به نام «هاتف» 
داریم که در تلاش هســتیم به کمک آن هســته های پژوهشی و فناوری 
جدیــد ایجاد کنیم. در این طرح مجموعــه ایده هایی با حمایت معاونت 
علمی متولد و در قدم بعدی به یک هســته دانشــجویی تبدیل می شود 
که آنها اســتارتاپ های کوچک را شکل می دهند. دانشجویی که تازه وارد 
دانشگاه شده اســت، ویژگی هایی دارد؛ از جمله اینکه انگیزه خوب دارد، 
از طــرف دیگر یک عیب کوچک دارد و آن اینکه ممکن اســت پولی برای 
شکل دادن به هسته اصلی یک استارتاپ نداشته باشد. سعی می کنیم هم 
انگیزه ایجاد کنیم، هم توجه  دانشــجویان را به ســمت حوزه هایی ببریم 

که می تواند ســرمایه گذار جذب کند. همچنین از نظر مالی هم تا حدودی 
آنها را تأمین کنیم. سیاســت بعدی که در این زمینه دنبال می کنیم، رسانه 
اســت. یک برنامه به نام «پل» پیاده سازی کرده ایم که بتواند انگیزه، شوق 
و شــور را به  وجود بیاورد. این انگیزه را از طریق رسانه می توانیم گسترش 
دهیم. بنابراین در «پل» تلاش می کنیم بین استارتاپ ها با بخش های مهم 
از جمله دانشــگاه، پارک های علمی و فناوری، شرکت های دانش بنیان و 
در نهایت بازار اتصال ایجاد کنیم، در این زمینه باید رسانه کمک کند. بعد 
از کرونــا یک اتفاق افتاد و آن اینکــه جنب و جوش لازمی که افراد بتوانند 
کسب وکارهای کوچک را شــروع کنند، کُند و اصلا فراموش شد. در واقع 
یک سری از استارتاپ های ما بزرگ شدند و افراد تازه  وارد به این فکر کردند 
چون نمی توانند مانند اســنپ، دیوار، دیجی کالا یا هر شرکت  دیگری بزرگ 
شوند، پس نمی توانند فعالیتی را شروع کنند، در صورتی که هرکدام از این 
استارتاپ هایی که الان بزرگ شده اند و همه آنها را می شناسند، از یک ایده 

کوچک با یک هسته کوچک شروع به کار کرده اند.
 سال هاســت که صحبت هایی در مورد ایجاد انگیزه در بین جوانان،   �

اتصال دانشــگاه به صنعت، تأمین مالی شــرکت های نوآور و... شنیده 
می شــود، اما در عمل اتفاق درست و مؤثری انجام نمی شود. همین حالا 
هم شــما در صحبت های خودتان اشــاره کردید که چون انگیزه نیست، 
استارتا پ های جدید شــکل نمی گیرند یا موج شکل گیری استارتاپ های 
جدید فراموش شــده است. این اتفاق از کجا نشــئت می گیرد؟ من فکر 
می کنم اینکه حالا از اســنپ، دیوار یا دیجی کالای جدید خبری نیست به 
خاطر شــرایط حاکم در کشور چه از نظر اقتصادی و سیاسی و فشارهایی 
باشــد که به این بخــش از اقتصاد وارد می شــود. یک جــوان حتی اگر 
ایده ای داشته باشد، وقتی سرگذشــت کاری این استارتا پ ها را می بیند 

و چالش هایی که همچنان با آن بعد از ســال ها روبه رو هســتند، چندان 
تمایلی به راه اندازی کســب وکار جدید ندارد و تصمیم می گیرد ایده خود 
را به خارج از کشــور ببرد؛ همچنان که الان هم بسیاری از کارآفرینان ما از 

ایران رفته اند.
دو بحــث در این زمینه وجــود دارد. در هدفی کــه در مورد تقویت 
دانشگاه ها مطرح کردم، اصلا هدف این نیست که دانشگاه را به صنعت 
متصل کنیم. من به دانشگاه به عنوان یک موتور محرکه و یک کارخانه ای 
که نیروی تحصیل کــرده خوش فکر تولید می کند، نــگاه می کنم. ارتباط 
صنعت با دانشــگاه را جدا می بینم. در واقع باید بتوانم شرایطی فراهم 
کنم که فرد و دانشــجویی که از دانشــگاه می آید، طراوت لازم را داشته 
باشــد. اگر این طراوت لازم را داشته باشد، به خاطر خوش فکربودن، ایده 
هم دارد. ایده را می  تواند در جمع های دوســتانه ، در خوابگاه   ، در ســلف 
ناهار دانشگاه یا صحبت با استادش مطرح کند تا جرقه اول کار زده شود. 
زدن این جرقه شرایط می خواهد. وقتی می خواهیم یک گل پرورش پیدا 
کند، نیاز به چه چیــزی دارد؟ نیاز به یک گلدان، خاک حاصلخیز، دانه یا 
یــک بذر دارد کــه آن را بکاریم و به موقع هم آبیــاری کنیم تا در نهایت 
جوانه بزند. این شــرایط برای شکل گیری ایده در یک دانشجو هم باید به 
وجود بیاید. یعنی جوانی که می خواهد از دانشــگاه بیرون بیاید و ایده ای 
داشته باشــد تا کار خلاقانه ای انجام دهد، باید بستر برایش فراهم باشد. 
کار ما در معاونت ایجاد آن بستر یا شکل گیری آن بذر است. درست است 
کــه وقتی بذر بیــرون می آید، نیاز به هــوا، آزادی و پارامترهای دیگر هم 
دارد تا رشــد کند. در حــال حاضر ما آن بخش از ایــن چرخه که بتواند 
بســتر شــکل گیری ایده را ایجاد کند نداریم و این حلقه قطع شده است. 
از ســال ۹۸ تا الان تقریبا ایجاد فضا برای رشــد ایده متوقف شده است و 

باید این موضوع را بپذیریم. در شــش ماه گذشــته سعی کرده ایم فضای 
ایجاد رشد را فعال کنیم. ثمره این کار با تأخیر خواهد آمد؛ چراکه باید به 
دانشــگاه های مختلف در استان های گوناگون کشور سر بزنیم، با نخبگان 
در سراسر کشور صحبت و انگیزه ایجاد کنیم. در بخش رسانه باید خیلی 
فعال باشــیم و نشــان دهیم که یک حامی برای افراد دارای ایده وجود 
دارد. هنوز اســتارتاپ های کوچکمان نمی دانند که درد اســتارتاپ های 
بزرگ چیســت. مــن اعتقاد ندارم که مشــکلاتی که الان بــه طور مثال 
اســنپ، دیجی کالا یا دیوار دارند، به گوش یک فــردی که می خواهد به 
این اکوسیســتم وارد شود، رسیده باشد. من شرکت ها را هم مانند آدم ها 
می بینم. بچه ها که کوچک هســتند، یک ســری مشکلات دارند و مشکل 

بزرگ ترها اصلا قابل اعمال روی بچه های کوچک نیست.
 بحث این است که همین استارتاپ هایی که حالا شرایط این را دارند   �

که بزرگ شوند، آن قدر موانع جلوی پای آنها گذاشته شده که انگیزه آنها از 
بین می رود و بسیاری کشور را ترک می کنند. برای نمونه وقتی می خواهیم 
در مورد مشکلی با یک سری مدیران استارتاپی یا کارآفرین صحبت کنیم، 
آنها اعــلام می کنند که از ایران رفته اند و تمایل هــم ندارند در این مورد 

صحبت کنند، چون دیگر حرف هایشان تکراری شده است.
یک سیاســت نانوشــته داریم که اصطلاحا به آن سیاست شمشادی 
می گویند؛ یعنی آدم ها یا شــرکت ها نباید از یک حدی بیشــتر رشد کنند. 
ایــن تفکر را باید عوض کنیم. این شــرکت های بزرگ اند که ثروت آفرینی 
می کنند. ما نباید از شــرکت هایی که خیلی بزرگ می شــوند بترســیم. با 
این حال مجموعه  دیدگاه یا باورهایی در کشــور وجود دارد که دوســت 
ندارد بخش خصوصی زیاد دیده شود و می خواهند همه کارها را عموما 
دولتی ها انجام دهند. بــرای نمونه تا بخش خصوصی می خواهد کاری 
انجــام دهد، می گوییم نه این کار را خــود دولت می تواند انجام دهد. در 
سیاســت های کلان مان گفته شــده که همه چیز را به بخش خصوصی 
بدهیم، ولی همیشــه این مورد را در زبان می گوییم. من هم که اینجا در 
دولت نشستم، شاید اگر یک مقداری نگاه کنم، بگویم آن کاری که بخش 

خصوصــی می تواند انجــام دهد را خودم انجــام دهم، این 
یعنی یک سهمی از کیک را از بخش خصوصی می گیرم، این 
در حالی است که بخش خصوصی یک کار را با قیمت کمتر 

و بازدهی بیشتر انجام می دهد.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در گفت وگو با «شرق» می گوید نگرانی از  واگذاری  سهام استارتاپ ها ندارد :

تا ریزشی نباشد، رویشی هم نیست
برای رشد در اکوسیستم باید دو سمت این ماجرا، هم حاکمیت و هم کسب وکارها با هم همکاری کنند، هیچ اکوسیستمی مانند ایران آماده و حاصلخیز برای کسب درآمد نیست

اکوسیســتم اســتارتاپی کشــور که در دهه ۹۰ روزهای رؤیایی و طلایی داشت، در اواخر 
این دهه با قطع سراســری اینترنت و البته همه گیری کرونا، شــرایط تلخی را تجربه کرد. 
ورشکستگی، مهاجرات، توقف فعالیت و... فقط بخشی از مشکلاتی بود که از سال ۱۳۹۸ 

بر ســر اکوسیستم استارتاپی کشور فرود آمد. حسین افشــین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری هم معتقد اســت  از سال ۱۳۹۸، تقریبا فضای رشد در این اکوسیستم متوقف شد. همچنین 
او تأکید می کنــد که بعد از کرونا هم جنب و جوش لازم در بین کارآفرینــان و صاحبان ایده برای راه اندازی 
کســب وکارهای جدید، کند یا اصلا فراموش شد. از سوی دیگر، افشین در گفت وگوی خود با فن زی (رسانه 
فناوری و اکوسیستم استارتاپی روزنامه شــرق) اعلام می کند که در حال حاضر بخشی از زنجیره اکوسیستم 
که بتواند بستر شکل گیری ایده را ایجاد کند، قطع شده است. او یکی از مشکلات اکوسیستم استارتاپی را در 
این می بیند که در یک سیاست نانوشته، عده ای دوســت ندارند بخش خصوصی رشد کند، هرچند او تأکید 
می کند که نباید این اتفاقات «باعث ناامیدی شــود و بگوییم اکوسیســتم در حال نابودی است». او بخشی 

از خروج ها و واگذاری ســهام استارتاپ ها که از سال گذشــته در این اکوسیستم افزایش 
پیدا کرده را خوب نمی داند، اما به نظرش این روند بد هم نیســت. افشین در این مصاحبه 
می گوید آدم ها به وجود می آیند و جای یکدیگر را می گیرند و تا ریزشی نباشد، رویشی هم 
نیست. او اعلام می کند  فشار بر مدیران استارتاپ ها برای خروج و واگذاری سهام در آمریکا و اروپا هم اتفاق 
می افتد. افشــین اکوسیستم استارتاپی کشور را آماده و حاصلخیز برای کسب درآمد می داند و تأکید می کند 
برای رشــد در این اکوسیستم باید تعامل و توافقی بین حاکمیت و استارتاپ ها شکل بگیرد. او معتقد است 
برخی نظارت ها در این اکوسیســتم لازم است و گاهی مواقع در چالش هایی که برای استارتاپ ها به وجود 
می آید، مشکل از حاکمیت نیست و این خود استارتاپ  ها هستند که همکاری نمی کنند و انجام یک کار ساده 
را نمی پذیرند. به باور حســین افشین، اعمال نظارت در اکوسیستم استارتاپی ایران، بسیار باز عمل می شود 
و سیستم این اکوسیستم بسیار شبیه به اکوسیستم استارتاپی در آمریکاست. در مورد مشکلات این روزهای 

اکوسیستم استارتاپی با «حسین افشین» گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید.
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